
   
A Sant Andreu de Llavaneres, a les 19.00 hores, del dilluns 30 de gener de 2023, es reuneixen els

membres següents de la Comissió de seguiment de la marca d’ús “Pèsol de Llavaneres” per celebrar sessió
ordinària de primera convocatòria 2022: Pilar Creus (Horta Marcó); Marc Bertran (Horta Marcó); Josep Oller
(Unió de Pagesos); Josep Lluís Perich (Can Perich i Associació de Restauradors i Pastissers de Sant Andreu
de Llavaneres); Àngels Solà (Grup Municipal C’s); Tito Casado (Grup Municipal Movem Llavaneres); Teresa
Vidal (Grup Municipal ERC i regidora de Promoció Econòmica, Empresa, Comerç, Turisme, Consum i Noves
Tecnologies) i Joan Mora (Alcalde, president de la comissió i  Horta Graupera).

Hi assisteix també Joan Ramon Sala (Pastisseria Sala); Marta Estivill, auxiliar administrativa de la regidoria 
de Promoció Econòmica, i Gemma Batayé, tècnica de Promoció Econòmica, que exerceix de secretària per 
delegació.

Ha excusat l’assistència Belén Escolá (Grup Municipal PSC), Toni Majó (Grup Municipal PP) i Oriol Giralt 
(Grup Municipal Junts per Llavaneres).

La regidora de Promoció Econòmica dóna la benvinguda als assistents i  passa a repassar els punts de
l’ordre del dia.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR  
S'aprova l’acta de la sessió anterior, sense cap esmena.

2. VALORACIÓ DE LA FESTA DEL PÈSOL I  LA FESTA DE LA COCA 2022  
Es reparteixen els documents:
- Valoració final de l’activitat 22a Festa del Pèsol Garrofal.
- Valoració final de l’activitat 23a Festa Coca de Llavaneres.

Teresa Vidal explica les principals dades dels informes.

3. PREVISIÓ DE LA COLLITA DEL PÈSOL I PROPOSTA DATES DE LA FESTA DEL PÈSOL 2023  

Marc Bertran explica que aquesta any, tal com ha anat el temps, no te clar què dir perquè ha fet un
temps de molta calor. 

Teresa Vidal pregunta si pot ser que s’avanci la collita i Marc Bertran respon que no, que pot ser que
hi hagi molt menys pèsol. I a més, els últims dies ha glaçat i els preus s’han disparat fins al punt que el
dissabte anterior a la reunió li compraven el pèsol a 12 €/kg. Continua explicant que ha glaçat i no se sap el
mal que ha fet al gra. Primer, amb la calor, ha crescut molt ràpid, i després potser s’ha aturat.

Teresa planteja congelar el pèsol de seguida que surti per assegurar que n’hi ha per la Festa del
Pèsol i proposa celebrar-la entre els dies 14 i 16 d’abril perquè cal fixar una data per poder preparar el
certamen amb temps suficient. Nani diu que li sembla bé perquè és entre Setmana Santa i Sant Jordi, i
abans és molt aviat i després ja és molt tard. 

4. APROVACIÓ DATES I PROGRAMA FESTES DEL PÈSOL I DE LA COCA 2023  

Els assistents  aproven la data de la Festa del Pèsol: del 14 al 16 d’abril i  els dies  18 i 19 de
novembre per la Festa Gastronòmica de la Coca.

Pel que fa a la  Mostra gastronòmica als restaurants, es proposa fer com l’any passat i posar les
dates de les jornades de la comarca: de l’11 de març a l’1 de maig. Es comenta que per Llavaneres és aviat
però que ja hi ha restaurants que serveixen pèsol. S’aprova la data de la Mostra de l’11 de març a l’1 de
maig.

Pel que fa al programa, es reparteix el programa de la Festa del Pèsol i de la Festa de la Coca de l’any
passat.
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Teresa Vidal explica que està previst repetir les activitats de dissabte de cara diumenge voldria recuperar la
degustació. Lluís Perich diu que li sembla bé perquè als restaurants com s’ha fet els darrers 2 anys no és el
mateix. 

Pel que fa a la imatge de la fira del Pèsol, Teresa Vidal exposa que la darrera edició de la Festa de la Coca
es va fer en format market i al passeig 1 d’octubre enlloc de a Ca l’Alfaro i per la Festa del Pèsol es vol
mantenir aquesta imatge perquè afavorirà l’afluència de gent. Al novembre va funcionar i ara pel Pèsol anirà
molt millor.

Pel que fa a la resta d’activitats, Teresa Vidal proposa mantenir els programes com el 2022 amb següents
canvis per la Festa del Pèsol:
1) Pèrgoles obertes com en la Festa Gastronòmica de la Coca enlloc d’estands.
2) Recuperar la visita guiada a l’Horta. S’ha demanat a Xavier Amat.
3) Presentació del llibre «Les aventures del petit Andreu» amb l’autora, a la Llibreria Radó.
4) Repartiment receptari imprès del Llavamasterxef. Receptes gratuïtes, carpeta s’ha de valorar bé.
5) Actuació de gegants i xocolatada dissabte tarda. Es mirarà si es pot afegir un correfoc.
6) Horari fira dissabte de forma continuada, format market, sense tancar al migdia.
7) Recuperem la degustació de pèsol diumenge al migdia amb els restaurants.
8) Jornada professional de dilluns 17/4 es vol fer sobre un vaixell i s’està parlant amb Port Balís.
9) Lloguer d’un trenet turístic els dies de fira per enllaçar el centre amb el Port i la zona marítima.

Lluís Perich pregunta si hi ha intenció de fer alguna altra activitat. Teresa Vidal comenta que a nivell  de
comerç la sortida de botigues que s’ha anant fent fins ara ja no te participació. I afegeix que aquest any per
Nadal ha funcionat el repartiment de paquets lluminosos als establiments i que s’està buscant de fer alguna
cosa així o els jocs gegants per la Festa de la Coca. La idea és que el reclam que la fira te a la vila faci
moure a la gent.

Lluís Perich pregunta si va haver algun participant al Llavamasterxef del 2022. La regidora explica que no,
que va haver un jove que es va presentar i va cuinar amb el seu equip però que no era participant, que hi va
haver un problema amb la partida i la difusió va començar massa tard i quan es van tancar les inscripcions
no n’hi havia cap. Lluís Perich diu que ell ho pot proposar als restaurants, no perquè vinguin a cuinar els
treballadors, sinó perquè cada establiment abanderi un equip i així afavorir la participació. Teresa Vidal diu
que li sembla bona idea, que serien com a mentors per animar i guiar. Comenta que el passeig quedarà petit
i que s’haurà de plantejar si es fa dins l’Alfaro. Nani Mora proposa que es faci a la plaça de la Vila. També es
comenta que la primera vegada es va fer repartit pel carrer de Munt i també va anar bé. S’acorda estudiar
les diferents possibilitats.

5. ASSIGNACIÓ DEL RESTAURANT PER A ELABORAR LA RECEPTA DEL PÈSOL  

Lluís Perich proposa Vi i terra per recolzar i fer difusió dels nous projectes empresarials. 
Es comenta que encara no està d’alta a la bade de dades municipal, es parlarà amb ells perquè facin l’alta.
S’acorda proposar-ho a Vi i terra si es donen d’alta o al Yucca, els dos restaurants situats a Port Balís.

6. PROPOSTA PREU VENDA KG DE PÈSOL PER FESTA  

Atès el que s’ha parlat al punt 3, s’aprova mantenir el preu del 2022 de 10 €/kg i, segons com vagi el temps i
la collita, revisar-ho més endavant si fa falta.

7.    PROPOSTES PÈSOL D’OR 2022  

M. Teresa Vidal explica que l’any anterior es va donar el Pèsol d’Or a Can Perich i repassa el nom de tots els
guardonats fins ara. Repassa els noms que han sortit en altres sessions de la comissió de seguiment del 
Pèsol i anima als assistents a fer propostes. 
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Joan Mora proposa Oriol Escribà, instagramer maresmenc del compte @petitxef perquè diu que és una 
persona que elabora cuina de proximitat i quan parla del Pèsol de Llavaneres ho fa amb propietat, que el 
segueix i que és un cuiner interessant pel que fa.

Gemma Batayé comenta que, en aquest sentit, hi ha a Llavaneres la emprenedora i instagramer Mar 
Castaño, que porta també les xarxes socials d’alguns restaurants locals.

Teresa Vidal comenta que encara queden restaurants locals que no l’han rebut i, fins i tot, un productor jove 
com és Xavier Amat. Proposa Xavier Amat.

Nani Mora explica que li sembla Xavier Amat ha de créixer en producció, ha de plantar més, que ja li diu 
també a ell. Marc Bertran diu que hi està d’acord, que també li diu sempre.

Teresa Vidal opina que si hi ha un productor, encara que hagi de créixer, ho veu més adient i que si se li 
dóna el pèsol d’or el pot motivar-lo. 

Tito Casado diu que ho veu com M. Teresa Vidal, que donar-li a Xavier Amat és donar valor a una persona 
jove que es dedica al camp i que a més a més fa Pèsol de Llavaneres.

Nani Mora explica que els productors que ha rebut el guardó és perquè són productors i que ell en fa en 
quatre socs, llargs però només deu tenir com a molt 600 plantes de pèsol. Altres, com Emili Minguell, també 
tenen aquesta quantitat.

Teresa explica que Xavier Amat està considerat horta i és horta certificada amb el Pèsol garrofal de 
Llavaneres.

Lluís Perich pregunta si Arturo Canal ja no s’hi dedica. Pilar Creus diu que en sembrava. Marc Bertan 
comenta que fa molts anys que no.

Nani Mora proposa donar el Pèsol d’Or 2023 al restaurant Masia Bartrés perquè no se li ha donat mai, són 
de Llavaneres i gasten Pèsol de Llavaneres i producte local. 

Teresa Vidal proposa donar 2 premis, un a Masia Bartrés i 2 a El Racó del Navegant perquè sempre han 
estat molt implicats amb el Pèsol de Llavaneres.

Es porta a votació i s’aprova per unanimitat la proposta de donar un sol premi a Masia Bartrés.

8. SEGUIMENT MARCA GARANTIA DOP PÈSOL DE LLAVANERES I PAISATGE FAO  

Teresa Vidal explica que després de 8 anys intentant-ho no ha aconseguit que quallés l’associació de 
productors i que són ells els que ho han de demanar. Es va preguntar al Sindicat si estaven interessats però 
els productors no hi estan afilats. Quan es va fer la consulta a la Generalitat de Catalunya van preguntar de 
quants metres quadrats d’horta es tracta.

Nani Mora diu que no es pot comptar, que cada any o cada 2 anys has d’anar canviant de camp perquè la 
terra ha de descansar. Explica que Joan Roca està fent un estudi sobre el tema. 

Xavier Oller comenta que a les 5 Sènies també hi ha algun productor. Nani Mora afegeix que Llavaneres 
s’ha apuntat al projecte de Mataró per activar les 5 Sènies com a espai de producció agrícola de proximitat. 
No perquè facin pèsol garrofal sinó per preservar la plana agrícola i el producte de proximitat.

Lluís Perich pregunta si a les 5 Sènies no volen fer pèsol garrofal i Nani Mora contesta que no en fan.

Marc Bertan explica que a les accions del Consell Comarcal li demanen que posi Pèsol del Maresme i que a 
ell li va bé com a pèsol garrofal.

Teresa Vidal comenta que si tothom està unit és més fàcil encaminar aquest tema per on toca.
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Marc Bertran creu que gent que vulgui fer pèsol garrofal n’hi ha molt poca.

9. INFORMACIÓ ESTAT ASSOCIACIÓ PRODUCTORS DE PÈSOL  
Tema comentat amb el punt anterior.

10. SEGUIMENT MARCA PRODUCTE DE LLAVANERES  
Actualment hi ha 23 empreses inscrites, les mateixes que l’any passat. 

11. SUGGERIMENTS  
No hi ha cap suggeriment. 

12. INFORMES, PRECS I PREGUNTES  
Teresa Vidal explica que no es torna a presentar com a regidora, que han estat 8 anys molt intensos, de
molta feina, i vol acabar amb una Festa del Pèsol ben xula. Agraeix aquest any tot el suport i la implicació.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les 20.40 hores, de la qual s’estén la present 
acta.
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